

General Assembly Mars & Mercury Europe 2023, 20 October 2023

Report of the General President

The year 2022-2023 was again marked by the conflict in Ukraine and the NATO summit in Vilnius, the most important meeting in summer this year.

Let me elaborate about the outcomes of this summit.

As Russia's war in Ukraine continues, the security of the European continent remains at the forefront. The world watched in late June as Yevgeny Prigozhin, the head of Russia's state-funded paramilitary group Wagner, directed his troops to move on Moscow, demonstrating just how unpredictable the situation continues to be in Russia. Accordingly, European security is the primary concern and NATO must remain steadfast in its support to President Zelenskyy and the people of Ukraine.

The Alliance so pledged its continued support to Ukraine. Decisions and assurances were made regarding lethal and non-lethal material support, funding, intelligence assistance, as well as continued training for the Ukrainian military. In addition to sending a reassuring message to Ukraine, this pledge also sends a message to Moscow and other actors not aligned with NATO's security interests, that it will remain committed to its mission and prevent miscreant leaders from thwarting NATO's interests.

Though Ukraine aspires to be a NATO member, it is wise to shelf the discussion about a set timeline for the foreseeable future, as a decision taken along these lines would risk putting the Alliance in direct conflict with Russia under the provisions of Article 5.

NATO continues to serve as a deterrent to Putin and his military, showing the resolve of the trans-Atlantic bond; and demonstrating that expansion of the conflict to contiguous NATO member countries will not be acceptable. NATO leaders must be committed to contributing forces to the new NATO Force Model. Likewise, the Alliance must continue to invest in the Very High Readiness Joint Task Force (VJTF) construct as it looks to still be able to support NATO Response Force (NRF) operations. More to the point, the devil will be in the details as NATO looks to build on the regional defence plans agreed to at the summit.

The efforts of the Secretary General and other NATO leaders to address Türkiye's security concerns in allowing Sweden to join the Alliance realised success. With Türkiye's and Hungary's acquiescence, the process to welcome Sweden into NATO can now move forward. Finland joining in April and Sweden following suit helps to ensure a more formidable defence along NATO's northern flank.

Likewise, and moving beyond the Alliance, at the summit in Vilnius, NATO leaders committed to deepen collaborative efforts with partner nations, particularly those in the Indo-Pacific region, who share values of peace and security.

During the summit, NATO leaders committed to expanding deterrence and defence. This stems, in part, from the threat of nuclear confrontation that has become more worrying in recent months. Russia has pulled out of the New START treaty and made frequent nuclear threats in the context of the war in Ukraine. NATO has been, continues to be, and will serve as a conduit to demonstrate to Putin that other options are available in the interest of security that goes beyond capabilities centered on nuclear weapons. Leaders at the summit agreed to increase defence spending to counter threats and to bolster defence. They also committed to the modification and creation of new plans to protect member countries from future threats via new regional defence plans, and to ensure the ability to deploy up to 30,000 troops within just 30 days. These initiatives look to increase the number of forces that could come under NATO's command, guaranteeing higher readiness of forces in member countries, and aligning both forces and capabilities to defend specific geographical areas while NATO continues to support battle group efforts in Eastern Europe.

Finally, more needs to be done to deliver on promises like developing details on regional defence plans, moving forward with force generation conferences regarding new troops on standby, and remaining unwavering in supporting Ukraine in its fight with Russia. Though the war in Ukraine is a calamity, it has strengthened the resolve of NATO countries. In conclusion, NATO is now stronger and more united than ever before and, as an organisation, must be committed to building on the successes of the 2023 summit.

Let me turn now towards our business

- Concerning the issue of extension of Mars & Mercury Europe, we are intensively in contact with the association Circulo Ave Fénix of Spain, association which definitively shares the same values as Mars & Mercury. I reported to you during our last GA that our exchanges since then and the common meeting we had in Madrid were very fruitful in the sense that the President of the association Circulo Ave Fénix expressed his intention to join the Mars & Mercury community. During our last GA in Maastricht, the President presented himself the aims of Circulo Ave Fénix.
So, I am happy to report that we are now ready to sign the agreement accepting the association Circulo Ave Fénix in the Mars & Mercury environment. Welcome back, Spain. I reported also that I continued to try to push forward with contacts in different countries, without success. The enlargement process is indeed a very thorny and difficult issue and it is a real long time issue which needs permanent contact with nations to look for associations which might share the same values as Mars & Mercury, or might cooperate with Mars & Mercury Europe, on a lower level, as an associate member.
We are still in contact with the Chairman of the Finnish Officers' Union in Finland. Indeed, after some exchanges, we identified some common factors between this Union and Mars & Mercury Europe, but the business part in the Officers' Union is much narrower in their scope. However, as already stated, the Officers' Union Retired Working Group arranges training for those planning / preparing to retire and willing to seek a job or found a business of their own. I will continue the exchanges and plan for a common meeting in Helsinki in the beginning of next year.
- As stated in a letter of the President of Mars & Mercury Denmark, they followed the development of Mars & Mercury Europe during the last years and feel that the aims of Mars & Mercury Europe are not in accordance with the interests of Mars & Mercury Denmark. I had personally a couple of phone calls with the President and finally a VTC call together with all members of the Board of Mars & Mercury Europe to convince the President that we don't see the above mentioned discordances.
Nevertheless, M&M Denmark finally stated that they will not stay as an ordinary member from 2024 and that they are looking forward to consider a proposal for an associated membership including a reduced membership fee. I suggest that we should accept their proposal and that their membership fee should be limited to the fixed part of the total fee.
- As a consequence of the changed membership status of Mars & Mercury Denmark, the Board worked out a revised version of the statutes and standing orders to allow for this membership status. These revised versions include also some other minor changes, in particular in relation with the exclusion of an effective member.
- Due to some concerns of a nation, the Board revisited the vision and mission statements of Mars & Mercury Europe and forwarded a revised version for your comments. In consequence, the website of Mars & Mercury Europe was adapted to harmonize its content with these revised statements.

- Mars & Mercury Europe organized a BENELUX event, a visit to the headquarters of NATO, 28 March 2023. On completion of a guided tour in the new headquarters' building, the delegation was received by the Military Representatives of the BENLUX countries to the Military Committee after which the Military Representative of Ukraine to NATO gave a detailed briefing on the armed conflict in Ukraine. The lunch buffet was followed by an outline on 'Emerging and disruptive technologies' by the Deputy Assistant Secretary General for Emerging Security Challenges, after which the visit was concluded.
- Moreover, Mars & Mercury Europe is working on organizing a next multinational event, a videoconference to be held on 24 November 2023. The speaker, yet to be confirmed will be the CEO of BAYER BELUX and the theme presented will be : "Management of large scale companies in crises environment".

Thank you very much for your attention.

Gaston

Assemblée Générale Mars & Mercure Europe 2023, 20 octobre 2023

Rapport du Président Général

L'année 2022-2023 a à nouveau été marquée par le conflit en Ukraine et le sommet de l'OTAN à Vilnius, la réunion la plus importante de l'été cette année.

Permettez-moi d'élaborer sur les résultats de ce sommet.

Alors que la guerre de la Russie en Ukraine se poursuit, la sécurité du continent européen reste au premier plan. Le monde a pu voir fin juin Yevgeny Prigozhin, le chef du groupe paramilitaire financé par l'État russe Wagner, ordonner à ses troupes de se diriger vers Moscou, démontrant à quel point la situation continue d'être imprévisible en Russie. En conséquence, la sécurité européenne est la principale préoccupation et l'OTAN doit rester ferme dans son soutien au président Zelensky et au peuple ukrainien.

L'Alliance s'est ainsi engagée à continuer de soutenir l'Ukraine. Des décisions et des assurances ont été prises concernant le soutien matériel légal et non légal, le financement, l'aide au renseignement, ainsi que la poursuite de la formation de l'armée ukrainienne. En plus d'envoyer un message rassurant à l'Ukraine, cet engagement envoie également un message à Moscou et à d'autres acteurs qui ne sont pas alignés sur les intérêts de sécurité de l'OTAN, qu'elle restera attachée à sa mission et empêchera les dirigeants mécréants de contrecarrer les intérêts de l'OTAN.

Bien que l'Ukraine aspire à devenir membre de l'OTAN, il est sage de suspendre la discussion sur un calendrier fixé dans un avenir prévisible, car une décision prise dans ce sens risquerait de mettre l'Alliance en conflit direct avec la Russie en vertu des dispositions de l'article 5.

L'OTAN continue de dissuader Poutine et son armée, montrant la détermination du lien transatlantique ; et démontrer que l'extension du conflit à des pays membres contigus de l'OTAN ne sera pas acceptable. Les dirigeants de l'OTAN doivent s'engager à fournir des forces au nouveau modèle de forces de l'OTAN. De même, l'Alliance doit continuer à investir dans la structure de la Force opérationnelle interarmées à très haut niveau de préparation (VJTF), car elle semble toujours en mesure de soutenir les opérations de la Force de réaction de l'OTAN (NRF). Plus précisément, le diable sera dans les détails alors que l'OTAN cherche à s'appuyer sur les plans de défense régionale convenus lors du sommet. Les efforts déployés par le Secrétaire général et d'autres dirigeants de l'OTAN pour répondre aux préoccupations de sécurité de la Turquie en permettant à la Suède de rejoindre l'Alliance ont été couronnés de succès. Avec l'accord de la Turquie et de la Hongrie, le processus d'accueil de la Suède dans l'OTAN peut maintenant avancer. L'adhésion de la Finlande en avril et de la Suède dans son sillage contribue à assurer une défense plus redoutable le long du flanc nord de l'OTAN.

De même, et au-delà de l'Alliance, lors du sommet de Vilnius, les dirigeants de l'OTAN se sont engagés à approfondir les efforts de collaboration avec les pays partenaires, en particulier ceux de la région indo-pacifique, qui partagent les valeurs de paix et de sécurité.

Au cours du sommet, les dirigeants de l'OTAN se sont engagés à étendre la dissuasion et la défense. Cela découle, en partie, de la menace d'une confrontation nucléaire qui est devenue plus préoccupante ces derniers mois. La Russie s'est retirée du traité New START et a fréquemment proféré des menaces nucléaires dans le contexte de la guerre en Ukraine.

L'OTAN a été, continue d'être et servira de conduit pour démontrer à Poutine que d'autres options sont disponibles dans l'intérêt de la sécurité qui vont au-delà des capacités centrées sur les armes nucléaires. Les dirigeants présents au sommet ont convenu d'augmenter les dépenses de défense pour contrer les menaces et renforcer la défense. Ils se sont également engagés à modifier et à créer de nouveaux plans pour protéger les pays membres des menaces futures via de nouveaux plans de défense régionaux et à assurer la capacité de déployer jusqu'à 30 000 soldats en seulement 30 jours. Ces initiatives visent à augmenter le nombre de forces qui pourraient passer sous le commandement de l'OTAN, à garantir un meilleur état de préparation des forces dans les pays membres et à aligner à la fois les forces et les capacités pour défendre des zones géographiques spécifiques tandis que l'OTAN continue de soutenir les efforts des groupements tactiques en Europe de l'Est.

Enfin, il reste encore beaucoup à faire pour tenir des promesses telles que l'élaboration de détails sur les plans de défense régionaux, la poursuite des conférences de génération de forces concernant les nouvelles troupes en attente et le soutien inébranlable de l'Ukraine dans son combat contre la Russie. Bien que la guerre en Ukraine soit une calamité, elle a renforcé la détermination des pays de l'OTAN.

En conclusion, l'OTAN est désormais plus forte et plus unie que jamais et, en tant qu'organisation, elle doit s'engager à tirer parti des succès du sommet de 2023.

Permettez-moi de me tourner maintenant vers nos affaires :

- Concernant la question de l'extension de Mars & Mercure Europe, nous sommes en contact intensif avec l'association Circulo Ave Fénix d'Espagne, association qui partage définitivement les mêmes valeurs que Mars & Mercure. Je vous ai signalé lors de notre dernière AG que nos échanges depuis lors et la rencontre commune que nous avons eue à Madrid ont été très fructueux dans le sens où le Président de l'association Circulo Ave Fénix a exprimé son intention de rejoindre la communauté Mars & Mercure. Lors de notre dernière AG à Maastricht, le Président a lui-même présenté les objectifs de l'association Circulo Ave Fénix. En conséquence, je suis heureux d'annoncer que nous sommes maintenant prêts à signer l'accord acceptant l'association Circulo Ave Fénix dans l'environnement de Mars et Mercure. Bienvenue, Espagne.
- J'ai également signalé que j'ai continué à essayer d'aller de l'avant avec des contacts dans différents pays, sans succès apparent. Le processus d'élargissement est en effet une question très épineuse et difficile et c'est une question de longue date qui nécessite un contact permanent avec les nations pour rechercher des associations qui pourraient partager les mêmes valeurs que Mars & Mercure, ou qui pourraient coopérer avec Mars & Mercury Europe, à un niveau inférieur, en tant que membre associé. Nous sommes toujours en contact avec le Président de la "Finnish Officers' Union" en Finlande. En effet, après quelques échanges, nous avons identifié quelques points communs entre ce Syndicat et Mars & Mercure Europe, mais la partie business au sein de la "Officers' Union" est beaucoup plus restreinte dans leur périmètre. Cependant, comme déjà indiqué, le "Officers' Union Retired Working Group" organise des formations pour ceux qui envisagent/se préparent à prendre leur retraite et souhaitent chercher un emploi ou fonder leur propre entreprise. Je poursuivrai les échanges et prévois une rencontre commune à Helsinki au début de l'année prochaine.

- Comme indiqué dans une lettre du Président de Mars & Mercure Danemark, ils ont suivi le développement de Mars & Mercure Europe au cours des dernières années et estiment que les objectifs de Mars & Mercure Europe ne sont pas conformes aux intérêts de Mars & Mercure Danemark. J'ai eu personnellement quelques appels téléphoniques avec le Président et enfin encore un appel VTC ensemble avec tous les membres du Bureau de Mars & Mercure Europe pour convaincre le Président que nous ne voyons pas les discordances mentionnées ci-dessus. Néanmoins, M&M Danemark a finalement déclaré que le cercle ne resterait pas membre effectif à partir de 2024 et qu'il voudrait examiner une proposition d'adhésion comme membre associé avec une cotisation réduite. Je suggère que nous acceptions leur proposition et que leur cotisation soit limitée à la partie fixe de la cotisation totale.
- En conséquence du changement de statut de membre de Mars & Mercure Danemark, le Bureau a élaboré une version révisée des statuts et du règlement intérieur pour permettre ce statut de membre. Ces versions révisées incluent également quelques autres changements mineurs, notamment en relation avec l'exclusion d'un membre effectif.
- En raison de certaines préoccupations d'une nation, le Bureau a revu les énoncés de vision et de mission de Mars & Mercure Europe et a transmis une version révisée pour vos commentaires. En conséquence, la page web de Mars & Mercure Europe a été adaptée pour harmoniser son contenu avec ces déclarations révisées.
- Mars & Mercure Europe a organisé un événement M&M BENELUX, une visite au siège de l'OTAN, à la date du 28 mars 2023. A l'issue d'une visite guidée dans le nouveau quartier-général de l'OTAN, la délégation a été reçue par les représentants militaires des pays du BENELUX auprès du Comité militaire de l'OTAN, après quoi le représentant militaire de l'Ukraine auprès de l'OTAN a fait un exposé détaillé sur le conflit armé en Ukraine. Le buffet du déjeuner a été suivi d'un exposé sur les « technologies émergentes et perturbatrices » par le sous-secrétaire général adjoint pour les défis de sécurité émergents, après quoi la visite a pris fin.
- Enfin, Mars & Mercure Europe travaille à l'organisation d'un prochain événement multinational, une visioconférence qui se tiendra le 24 novembre 2023. L'orateur, encore à confirmer, sera le CEO de BAYER BELUX et le thème présenté sera : « Gestion de grandes entreprises dans un environnement de crise ».

Merci beaucoup de votre attention.

Gaston